

中国关心下一代工作委员会
专家委员会编
EXPERT COMMITTEE OF
CHINA NATIONAL COMMITTEE
ON CARE FOR CHILDREN

中国儿童发展与家庭 国际研讨会

INTERNATIONAL SYMPOSIUM ON
CHILD DEVELOPMENT AND
FAMILY IN CHINA

第2卷 论文集
Vol. 2 COLLECTION OF THESES

北京科学技术出版社
BEIJING PUBLISHING OF SCIENCE & TECHNOLOGY

谨以此书献给
1994 国际家庭年

DEDICATED TO INTERNATIONAL
FAMILY YEAR 1994

(京)新登字207号

中国关心下一代工作委员会
专家委员会 编

中国儿童发展与家庭 国际研讨会

第2卷 论文集

*

北京科学技术出版社出版
(北京西直门南大街16号)
邮政编码:100035

新华书店北京发行所发行 各地新华书店经销
北京瑞德印刷技术公司承制

*

787×1092 毫米 16 开本 36.5 印张 930 千字
1994年2月第一版 1994年2月第一次印刷
印数1—600册

ISBN7-5304-1483-6/Z·654

定价:50元

中国儿童发展与家庭 国际研讨会

1993年7月7日~11日,
中国·北京

International Symposium on Child Development and Family in China

July 7~11, 1993,
Beijing, China

主办单位

中国关心下一代工作委员会
中国科学院
联合国儿童基金会驻东亚和太平洋地区区域办事处
和驻华办事处

Sponsors

China National Committee on Care
for Children
Chinese Academy of Sciences
United Nations Children's Fund
(UNICEF) Regional Office for
East Asia and the Pacific
UNICEF Office for China

承办单位

中国关心下一代工作委员会
专家委员会
中国科学院国际学术交流中心

Organizers

Expert Committee, China National
Committee on Care for Children
Centre for International Scientific
Exchanges, Chinese Academy of
Sciences

Symposium Co-Chairpersons :

Professor Yan Renying

Chairperson, Expert Committee of CNCCC.

Director of MCH Centre of Beijing Medical University.

Director of WHO Collaboration Centre for Maternal and
Infant Care.

Professor Hu Qiheng

Vice-President of Chinese Academy of Sciences.

Mr. Daniel J. Brooks

Regional Director, East Asia and Pacific Regional Office,
UNICEF.

Professor Jing Qicheng

Deputy Chairman, Expert Committee of CNCCC.

Chairman, Academic Committee of Institute of
Psychology, Chinese Academy of Sciences.

Vice-President, International Union of Psychological
Science.

Organizing Committee :

Professor Berry Brazelton

Professor of Paediatrics, Children Hospital,
Harvard University, U. S. A.

Mr. Daniel J. Brooks

Professor Chen Shu'an

Department of Psychology, Chinese University of Hongkong.

Professor Hu Qiheng

Professor Jing Qicheng

Professor David Magnusson

Vice-President, the Swedish Royal Academy of Sciences.

Dr. Jushichiro Naito, M. D.

Chairman of The Japan Pediatrics Association.

Honorary Medical Director of The Aiiku Hospital, Japan.

Professor Kurt Pawlik

President, International Union of Psychological Science.
Dr. Purificacion Quisumbing
Senior Programme Officer.
Professor Aree Valyasevi
Institute of Nutrition, Mahidol University, Bangkok, Thailand.
Professor Yan Renying
Professor Akira Yoda
Educational Psychology, Yokohama National University of Japan.
Professor Zhou Huakang
Honorary President of Paediatric Society of Chinese
Association of Medicine.
Professor of Paediatrics of PUMC.

Programme Committee:

Chairpersons

Professor Ji Xiaocheng
Expert Committee of CNCCC, Professor of Paediatrics,
PUMC Hospital.
Professor Wang Ruwen
Expert Committee of CNCCC.
Chairman, Expert Committee of Child Development Centre of
China.

Secretary-General

Professor Wu Peiqiu
Executive Deputy Chairperson, Expert Committee of CNCCC,
Board Member of Foundation for Underdeveloped Regions in
China.

“中国儿童发展与家庭”国际研讨会

大会主席

- 严仁英教授 中国关心下一代工作委员会专家委员会主任
北京医科大学妇儿保健中心主任
世界卫生组织母婴保健合作中心主任
- 胡启衡教授 中国科学院副院长
- Daniel J. Brooks 联合国儿童基金会驻东亚和太平洋地区区域办事处主任
- 荆其诚教授 中国关心下一代工作委员会专家委员会副主任
中国科学院心理研究所学术委员会主任
国际心理科学联合会副主席

组织委员会

- 严仁英教授
- 胡启衡教授
- Daniel J. Brooks
- 荆其诚教授
- David Magnusson 教授 瑞典皇家科学院副院长
Academia Europaea 副主任
斯德哥尔摩大学心理学教授
- Berry Brazelton 教授 美国哈佛大学儿童医院儿科教授
- 内藤寿七郎 日本儿科协会主席
日本爱育医院名誉院长
- 周华康教授 中国北京协和医院儿科教授
中华儿科学会名誉副主任
- Aree Valyasevi 教授 泰国玛希顿大学营养研究所名誉主任
- Kiot Pawlik 教授 德国汉堡大学心理学教授
- Akira Yoda 教授 日本横滨大学心理学教授
- 陈淑安教授 香港中文大学教育心理系主任
儿童权益专家
- Purificacion Quisumbing 高级程序官员

程序委员会主任

- 籍孝诚教授 中国关心下一代工作委员会专家委员会委员
北京协和医院儿科教授
《中国儿童发展》杂志编委会主任
《中华儿科杂志》编委
- 王如文教授 中国关心下一代工作委员会专家委员会委员
中国儿童发展中心专家委员会主任
中国吸烟与健康协会副会长

大会秘书长

- 伍蓓秋教授 中国关心下一代工作委员会专家委员会
常务副主任
中国扶贫基金会理事
中国儿童发展中心专家委员会常务委员

序 言

为培养我国儿童健康成长,许多有识之士,包括许多老一辈革命家和广大儿童工作者,他们满腔热情,用他们的丰富经验和聪明才智,埋头苦干,做了大量的有益的实践。

1993年7月在北京召开的“中国儿童发展与家庭国际研讨会”,邀请20多个国家数十位外国专家参加,交流了学术经验。这本文集简要地表达了近年来国内外广大儿童发展工作者的学术成果,并提出了今后需要去努力开拓的领域。

儿童发展学是一门新兴的、又是综合性很强的学科,世界各国都很重视,发展迅速。它不仅是众多学科的综合,而且是在此基础上质的飞跃。它的效益不单是有关学科相加的总和,而是其指数的递增。它用系统工程的方法,全面提高儿童素质。

我国政府一贯重视和关心少年儿童的全面健康成长。国务院颁布了《90年代中国儿童发展规划纲要》,把它作为全社会的共同任务。要落实这个任务,今后我们还需要做大量工作。加强宣传教育,培养一大批各个层次和专业的儿童发展工作者,跟踪当今国内外高科技,赶上和超过国际先进水平。根据我国国情,进一步发扬我国传统的、行之有效的育儿方法。如母乳喂养率,在世界各国中,我国还是比较高的,我们应努力去推广,越是民族的,也越是世界的;在智力开发方面,实践证明,左右脑开发并用,逻辑思维和形象思维相互交叉进行,对提高智力有好的效果;按照我们民族的价值观念,进行美学教育时,重点应放在灌输我国传统的美学观念,提倡和谐美、简洁美和心灵美,培养少年儿童热爱祖国的高尚情操。

“踏遍青山人未老,风景这边独好”。我们的事业正方兴未艾,欣欣向荣,充满生机。我们要加倍努力去创造条件,去充实和发展“中国儿童发展学”,这是我们这一代光荣的职责,也希望社会各界给予高度重视和支持!

伍蓓秋

1993.12.12

PREFACE

For the healthy growth of the children in China, filled with ardor and sincerity, men of insight inclusive of many old revolutionaries and child workers, have done a host valuable of practices through their fruitful experiences, intelligence and wisdom.

Under the invitation from International Symposium on Child Development & Family in China, held in July 1993 in Beijing, several dozens of foreign experts from some twenty countries participated in academic and experience exchanges. This collection of papers have demonstrated briefly the academic achievements made by child development workers at home and abroad in recent years and have opened up new fields for us to explore in the future.

Child developmentology is a burgeoning and comprehensive discipline to which countries worldwide attach importance and which is developing rapidly. It is not just a simple fusion of a variety of disciplines, but a qualitative leap forward upon their origi-

nal basis. Its benefit is not only that of all the concerned disciplines put together, but the progressive increase of its index. It brings an all-round improvement on the quality of child by means of systems engineering. The government of China pays consistent attention to and cares for healthy and all-round development of juveniles and children.

"National Programme of Action for Child Development in China in the 1990's", issued by the State Council takes it as a common task of the whole society. In order to accomplish this task, there is plenty of work for us to do, such as to strengthen the publicity and education, to train numbers of child development workers in all levels and specialties, to follow the tracks of up-to-date high-tech at home and abroad, and to catch up with and surpass advanced world levels. Based upon our national conditions, it is essential to further develop the traditional and effective measures for child rearing. For instance, we should popularize breast feeding, where the rate is higher compared with that in other countries in the world. The more national it is, the more it belongs to the world. In the respect of intellectual development, to use and develop the left and right brains simultaneously and to carry on logical thinking and thinking in images alternately are proved through practice to be beneficial to the improvement for intelligence. In accordance with our national ideas of value, aesthetic education should be focussed on instilling our traditional ideas on aesthetics, encouraging the virtue of harmony, succinctness and heart, and training youngsters to have a noble sentiment of ardent love for the motherland.

"Set foot on all over the green mountains before senility, and come over here to enjoy the scenic beauty". Our undertaking is in the ascendant. It is thriving and full of vigor and vitality. We should redouble our efforts to create favourable conditions so as to replenish and develop "Child Developmentology in China". This is a glorious duty for our generation. We also place our hopes on society of all circles for attention and support.

Wu Beiqiu

Dec. 12, 1993

主 编 严仁英

编 委 伍蓓秋 籍孝诚 王如文 顾又芬

茅于燕 万传文 郭 翔

Editor in Chief

Yan Renying

Members of Editorial

Wu Beiqiu, Ji Xiaocheng, Wang Ruwen,
Gu Youfen, Mao Yuyan, Wan Chuanwen,
Guo Xiang

目 次

CONTENTS IN BRIEF

● 围产保健与我国儿童生存和发展	严仁英等	(17)
Maternal Fetal Health Care and Its Impact on Child Survival and Development Yan Renying, et al.		
● 内藤寿七郎的演讲 (摘要)		(21)
Excerpts from Prof. Jushichiro Naito's Paper		
● Social Reconstruction and Mobilization through Moral and Ethical Values	Leticia Ramos-Shahani	[PHILIPPINES] (23)
道德价值观与社会改革 利蒂希亚·拉莫斯-沙哈尼 [菲律宾]		
● 弱智儿童早期干预的实验报告	陈云英等	(26)
An Experimental Report on Early Intervention in MR Children Chen Yunying, et al.		
● 新生儿早吸吮对乳汁分泌影响的研究	丁 格等	(34)
The Effects of Early Sucking on Milk Secretion Ding Ge, et al.		
● 孕期 TORCH 活动感染的流行病学及对胎儿的影响	杜文慧等	(43)
Torch Screening for Pregnancy And Their Fetus Du Wenhui, et al.		
● 以“电话医生”为基础开展儿童健康教育系列化服务	谷淑贞	(48)
A Serial Service on Developing Child Health Education Based on The "Telephone Doctor" Gu Shuzhen		
● 江苏太仓婴儿出生体重分布特点	顾 明等	(50)
The Distributive Characteristics of Babies' Birth Weight in Taicang, Jiangsu Province Gu Ming, et al.		
● 天津市新生儿苯丙酮尿症(PKU)的筛查与治疗	顾红娟等	(52)
Neonatal Screening & Treatment of Phenylketonuria (PKU) in Tianjin Gu Hongjuan, et al.		
● “孕期家庭自我监护”在贵阳推广中组织管理措施的探讨	关福琴等	(54)
An Inquiry into the Organization Measurement in Spreading the Self-Monitoring at Home during Pregnancy in Guiyang Guan Fuqin, et al.		
● 2592 例男性小儿外泌尿生殖器官的疾病调查	何举纲等	(65)
An Investigation of External Urinary and Genital Organs Disease of 2592 Boys He Jugang, et al.		
● 儿童亚临床营养不良及营养干预改善作用研究	何英强等	(67)
Subclinical Malnutrition in Children and Improvement Effects of Nutrition Intervention He Yingqiang, et al.		
● 南方驻军儿童的体格智能和心理卫生状况	何英强等	(74)
Physical Development, Intelligence and Psychological Health Status of Children in Southern Army He Yingqiang, et al.		
● 遗传性非球形红细胞溶血性贫血与临床	何政贤等	(78)
Hereditary Non-Spherocytic Hemolytic Anemia and Clinic He Zhengxian, et al.		

- Breast-Feeding and Perceived Breast Milk Insufficiency Yngve Hofvander [SWEDEN] (83)
母乳喂养及觉察到的母乳不足 Yngve Hofvander [瑞典]
- 关于中国婴儿发育状况的一些探讨 籍孝诚 (91)
Some Aspects about Infant Development in China Ji Xiaocheng, et al.
- 延边少数民族地区儿童健康面临的若干问题与政策 金昌熙等 (98)
Several Problems and Proposals on The Children's Health in Yanbian Minority Areas Jin Changxi, et al.
- 江西省八一保育院儿童保健工作的几点做法 李丽珠等 (101)
Effect of Prevention and Treatment on IDA Methods of Child Health Care of Bayi Nursery in Jiangxi Province Li Lizhu, et al.
- 从小儿疾病谱和死亡率的变化看中国儿童事业的发展和趋势 李书琴等 (104)
Illustration of Development of the Course of Child Hygiene in China from A Comparison of Incidence of Diseases and Mortality Li Shuqin, et al.
- 母乳人工喂养对生后至 6 个月婴儿智能发育影响的探讨 李毓兰等 (115)
An Approach to the Influence on the Mental Development of 0~6 Months Babies with Breast-Feeding and Artificial Feeding Li Yulan, et al.
- 微量乙型肝炎疫苗注射 7410 例免疫学效果分析 梁崇江等 (119)
An Immunity Effect Analysis on 7410 Cases of Micromethod Hepatitis B Vaccination Liang Chongjiang, et al.
- 中国 0~6 岁儿童体格发育的地区差异、时间差异、年龄段增长状况分析 刘惠龙 (122)
A Synthetic Analysis of Chinese Children's Physical Development from Zero to Six Years of Age in Different Areas and Periods Liu Huilong
- 云南十地区六民族 0~7 岁正常儿童身体形态研究 刘锦桃等 (127)
A Study of the Growth and Physical Development of the Children of Six Ethnic Groups in Ten Districts of Yunnan Province Liu Jintao, et al.
- 父母吸烟对胎儿生长发育的影响 刘瑞霞等 (129)
Parental Smoking and Fetal Growth Liu Ruixia, et al.
- 单纯性肥胖对儿童心血管功能影响的研究 刘秀珉等 (134)
The Influence of Simple Obesity on Children's Cardiac Blood Vessels Function Liu Xiumin, et al.
- 母乳喂养与儿童健康 龙楚珍 (137)
Breast-Feeding and Baby's Health Long Chuzhen
- 襄樊市 3131 名 1~7 岁小儿乳牙龋齿的调查分析 龙楚珍 (139)
An Investigation of the Incidence of Milk Teeth Caries among 3131 Children in Xiangfan Long Chuzhen
- 我国小儿佝偻病发病概况及防治研究 马贤才等 (142)
Studies on the Morbidity, Prevention and Treatment of Rickets in Chinese Children Ma Xiancai, et al.
- 1400 例 1~6 岁儿童乳牙龋齿的调查分析 毛凤兰等 (147)

- An Analysis of Dental Caries among 1400 Children Mao Fenglan, et al.
- 让糖尿病儿童像正常儿童一样过健康生活 苗凤英 (150)
- Making A Healthy Life for Diabetic Children as the Normal Miao Fengying
- 吉林省贫困农村 0~18 个月小儿喂养状况的调查 莫秀芬等 (160)
- A Survey over the Feeding Status on Infants and Toddlers Aged 0~18 Months in Poor Rural Areas of Jilin Province Mo Xiufen, et al.
- Antecedents to Children's Performance on Class Inclusion Tasks; A Cross-Cultural Study Mpofu [ZIMBABWE] (163)
- 儿童课堂作业成绩的决定因素 Elias Mpofu [津巴布韦]
- A Brief Introduction on Issues of Children in Mongolia D. MUNHO (164)
- 蒙古儿童问题简介 迪·蒙诺
- Child Health Care in Sweden Norvenius [SWEDEN] (167)
- 瑞典的儿童保健 谷那·诺文纽斯 [瑞典]
- 对实行母婴同室的产妇 100 例进行膳食调查和血糖水平观察的报告 潘季芬等 (176)
- A Report on the Investigation and Blood Glucose Assessments of 100 Rooming-in Mothers Pan Jifen, et al.
- Innate and Cultural Guidance of Early Parent-Infant Communication (China, The United States, and Germany) Hanus Papousek, et al. (178)
- 关于早期亲子交流的跨文化研究(中、美、德国) 汉努斯·帕布赛克等 [荷]
- Risk Estimation of Intraamniotic Infection Development after Serial Amniocentesis Plecas, et al. [YUGOSLAVIA] (183)
- 连续羊膜穿刺后对发展成羊膜内感染危险性的估计 Plecas 等 [南斯拉夫]
- 玩具与游戏对弱智儿童智能的开发 钱玲娟 (184)
- Toys and Games and the Development for the Minds of the MR Children Qian Lingjuan
- 谷-豆型食品研究及其发展前景 秦慧生等 (189)
- A Study of Series Cereal Food Fortified with Soy-Bean and It's Developing Future Qing Huisheng, et al.
- 北方农村婴儿断奶食品的制作与喂养实验研究 沈秀婉等 (197)
- Study on Processing and Feeding of Weaning Food in Rural Area in Northern China Shen Xiuwan, et al.
- 39324 名 0~12 岁儿童健康素质调查报告 王永午等 (201)
- A Survey of The Health Condition of 39324 Children Aged from 0 to 12 Years Wang Yongwu, et al.
- Lysozyme Elevation Curve Derived by Serial Amniocentesis M. Terzic, et al. [YUGOSLAVIA] (206)
- 由连续羊膜穿刺引起的溶菌酵素升高的曲线 M. Terzic 等 [南斯拉夫]

- 富铬酵母预防和治疗肥胖儿童高血脂作用的探讨 田晓华等 (207)
The Beneficial Effect of Chromium-Enriched Yeast on Serum Lipids in the Obese Children
with Abnormal Lipids Tian Xiaohua, et al.
- 母乳喂养影响因素调查 王吉善等 (213)
A Survey of the Factors Influencing Breast Feeding Wang Jishan, et al.
- 水体污染与儿童发展 王廷礼等 (218)
Water Contamination and Child Development Wang Tingli, et al.
- 1982~1990 年小儿缺铁性贫血综合防治的效果观察 徐火琴 (223)
Observation of Effect of IDA Prevention and Treatment on Children for Nine Years
..... Xu Huoqin
- 母乳分泌量的调查 严慧珠 (226)
An Observation of Breast Milk Amount Yan Huizhu
- 武汉市城区“0~14 岁儿童智力低下流行病学调查” 严慧珠等 (229)
An Epidemiological Study on Mental Retardation among 0~14 Years Children in Wuhan City
..... Yan Huizhu, et al.
- 930 例城市婴幼儿 4 个月内喂养情况分析 姚佩华 (整理) (232)
Breast Feeding of 930 Infants within 4 Months after Birth in Shanghai City Proper
..... Yao Peihua
- 母乳喂养健康教育的作用 羽 青 (237)
The Effect of Health Education of Breast-Feeding Yu Qing
- 母亲对母乳喂养的认识情况 邹人凤 (240)
The Recognized State of Breast-Feeding for Mothers Zou Renfeng
- 广州地区婴儿母乳喂养现状及家庭背景调查 祝惠华等 (243)
Survey of Breast Feeding and Family Background of Infants in Guangzhou Area
..... Zhu Huihua, et al.
- 深圳特区 300 例 6 个月小儿体格及精神发育的研究 薛 红 (247)
A Study on Physical Mental Development of 300 Infants Aged 6 Months in Shenzhen City
..... Xue Hong
- 0~2 岁小儿早期教育的效果 鲍秀兰等 (250)
Effect of Early Education for Infant during First 2 Years of Life Bao Xiulan, et al.
- “幼儿性格形成与母子关系”的日中研究之七 仓 方 (254)
Infants' Personality Formation and Mother-Infant Relationship Crosscultural Studies of
China-Japan Cang Fang
- 0~3 岁婴儿早期教育的重点 陈俊忻 (255)
On the Key Points of Early Stage Education for Infants between 0 and 3 Years of Age
..... Chen Junxin
- The Family and Social Development of Children Davood[IRAN] (258)
家庭与儿童的社会性发展 Davood [伊朗]
- Psychological Adaptation in Pregnancy Draga, et al. [YUGOSLAVIA] (264)
妊娠期的心理适应 Draga 等 [南斯拉夫]
- 石家庄郊区小学儿童性格特征发展研究 范存仁等 (271)

- Fan Cunren, et al.
- Piaget's Theory of Child Development and Its Implications to Science Education
..... Fathi-Azar [IRAN] (277)
皮亚杰的儿童发展理论及其对科学教育的意义 Fathi-Azar [伊朗]
- 儿童依恋发展研究新成果对幼儿教育者的启示 韩 红 (282)
The Enlightenment to the Preschool Educators from the New Achievement of Children's
Attachment Han Hong
- 早期智力开发与社会化实验研究 贺宗鼎等 (284)
An Experimental Study on the Development of Intelligence and Socialization in Young Children
..... He Zongding, et al.
- Infants' Personality Formation and Mother-Infant Relationship Crosscultural Studies of
China-Japan Ito Takao, et al. [JAPAN] (289)
“幼儿性格形成与母子关系”的日中研究之二 上条法子等 [日]
- 新疆 7 族儿童智力发展水平的研究 季慎英等 (290)
A Situational Research About the Intellect Quality Development of the Children of Seven
Nationalities in Xinjiang Ji Shenyang, et al.
- 中国独生子女政策与人口心理学 荆其诚 (295)
The Chinese Single-Child Family Program and Population Psychology Jing Qicheng
- 家、园同步培养幼儿生活自理能力与习惯的实验研究 李静庄等 (309)
An Experimental Research on Cultivating Young Children Independent Viability and Habit
through Family and Kindergarten Simultaneously Li Jingzhuang, et al.
- 1520 名 0~6 岁白族儿童智能发育的研究 李一青 (313)
A Study on Mental Development among 1520 Bai Children Aged between 0~6
..... Li Yiqing
- 北京、广州、西安和石家庄小学生家长的期望对其子女学业动力的影响的
调查研究 林国彬等 (314)
The Influence of Parents' Expectations on Their Children's Achievement Motivation
..... Lin Guobin, et al.
- “幼儿性格形成与母子关系”的日中研究之八 刘 丽 (319)
Infants' Personality Formation and Mother-Infant Relationship; Sino-Japanese Crosscultural
Studies (8) Liu Li
- 儿童学习困难多因素分析 刘 源等 (320)
Analysis of the Various Difficulties in Children's Studies Liu Yuan, et al.
- 为儿童少年的健康成长提供更多更好的精神食粮 刘媛华 (327)
Bring More and Best Intellectual Products for Children and Juvenile to Grow up Healthily
..... Liu Yuanhua
- 不同幼教方式对儿童早期智能发育的影响 刘振范等 (328)
Effects of Preschool-Education on Children's Intelligence Development
..... Liu Zhenfan, et al.
- The Role of Maternal and Caretaker Input in Monitoring Cognitive and Affective Development

- of Pre-School Children Juriah Long, et al. [MALAYSIA] (331)
 母亲及照看者输入对学前儿童认知及感情发展的作用
 Juriah Long 等 [马来西亚]
- 一项历时 4 年的早期干预研究 茅于燕 (342)
 A Four-Year Early Intervention Program in China Mao Yuyan
- 波特奇早期教育方法在我国的应用 苗淑新等 (348)
 Application of Portage Program for Early Education in China Miao Shuxin, et al.
- Infant's Personality Formation & Mother-Infant Relationship
 Mitsui Eiko [JAPAN] (354)
 “幼儿性格形成与母子关系”的日中共同调查母性意识 三井えい子 [日]
- The Differential Impact of Socialization on the Personality of Only and First-Born Children
 Rosenberg [USA] (361)
 社会化对独生及头生儿童的不同影响 Rosenberg [美]
- 中日母亲对幼儿行为的期望及母性意识的比较 桑 标等 (363)
 Comparisons of Maternal Consciousness and Mothers' Expectations to Preschool Children's
 Behaviors between China and Japan Sang Biao, et al.
- Sino-Japanese Comparative Study on Formation of Child's Personality and Mother-Child
 Relation (6) Seto Isei [JAPAN] (368)
 “幼儿性格形成与母子关系”的日中研究之六 齐藤一政 [日]
- Infants' Personality Formation and Mother-Infant Relationship
 Shimizu Hiroshi [JAPAN] (369)
 “幼儿性格的形成与母子关系”的日中研究之三 清水弘司 [日]
- 演奏民族乐器与提高学龄儿童智力初探 孙朝琪等 (370)
 Effect of Playing Traditional Musical Instruments on Intellectual Development of School-Age
 Children Sun Zhaoqi, et al.
- 儿童精神卫生问题的影响因素研究 唐慧琴等 (373)
 Child Behavior Problem and Relative Factors Tang Huiqin, et al.
- 独生子女的智力研究 唐久来等 (378)
 A Case-Control Study on the Intelligence of the Only Children in China
 Tang Jiulai, et al.
- 试论中国儿童发展的特色 王永麟等 (384)
 The Features of Child Development in China Wang Yonglin, et al.
- Sino-Japanese Comparative Study on Formation of Child's Personality and Mother-Child
 Relation (5) Yoto Koro [JAPAN] (390)
 “幼儿性格形成与母子关系”的日中研究之五 伊东孝郎 [日]
- Infants' Personality Formation and Mother-Infant Relationship Crosscultural Studies of
 China-Japan Yoda Akira [JAPAN] (391)
 “幼儿性格形成与母子关系”的日中研究 依田 明 [日]
- 90 年代云南儿童生存和发展 杨文润等 (392)
 The Survival and Development of Yunnan's Children in 1990's

- Yang Wenrun, et al.
- 创设环境,开发儿童右脑智能 张小清等 (394)
Create an Environment Favorable to the Development of the Intelligence of the Preschool
Children's Right Brain Zhang Xiaoqing, et al.
- 免疫印迹技术在巨细胞病毒感染研究中的应用 张云飞等 (401)
The Use of Immunoblotting Technique in Studying of Cytomegalovirus Infection
..... Zhang Yunfei, et al.
- 发展家庭教育与提高家长素质的实践与探索 段玉琨 (404)
Home Education in Relaton to the Making of Well-Bred Young Parents
..... Duan Yulian
- 上海·大阪儿童家庭品德教育比较研究 高峰 (409)
A Comparative Research Report on Family Moral Education in Shanghai and Osaka
..... Gao Feng
- 儿童智力发展与家庭 郭梅芳 (412)
Children's Intelligence Development and Family Guo Meifang
- 关于孕妇对育儿及早教知识需求的调查 郭素芳等 (416)
A Survey on Pregnant Women's Knowledge on Child Health and Early Education
..... Guo Sufang, et al.
- 父母教育方式与儿童生长发育关系的研究 黄悦勤等 (420)
Study on the Association between Parental Education Patterns and Child Development
..... Huang Yueqin, et al.
- 电视文化对幼儿发展的影响及其控制 李辉 (427)
Impact of TV Culture on Children's Physical and Mental Development Li Hui
- 关于“校外个体辅导站”的实验 刘玉萍 (430)
An Experiment about "Personal Guidance Spots" after School Liu Yuping
- 父母爱和爱父母 梅仲荪 (432)
Parents' Love and Love Parents Mei Zhongsun
- 儿童发展与家庭教育的障碍 孙岩 (436)
Child Development and the Obstacles in Family Education Sun Yan
- 重视我国儿童发展中的家庭因素 王庆淑 (438)
Attach Importance to Family Factors in Children's Development in China
..... Wang Qingshu
- 社区儿童发展与服务工作纲要 王如文 (444)
Outline for Child Development and Community Service in China Wang Ruwen
- 上海地区城乡幼儿家长观念的现状与比较 吴玉琦 (451)
Present Situation and Comparison of Children's Parents' Concepts of Shanghai's Urban
District and Suburb Wu Yuqi
- 家庭教育与企业发展 项祥富 (459)
Family Education and the Development of Enterprise Xiang Xiangfu
- 家庭对儿童学习与发展的影响 许德馨 (464)
The Influence and Effect of the Family to the Education and Development of the Child